
MEMORANDUM 520 

Van: Chef DWS o.o. S 
DGEM 
DWS/IE Aan: 14 via DGP~ 

// 
, 

Betreft: Conferentie Venetiä. 

Nu de Conferentie in Venetiä weldra zal plaatsvinden, 
moge ik Uw aandaoht vragen voor de volgende punten: 

I. Politiek In het lioht van hetgeen langzamerhand is bekend geworden 
m.b.t. de te verwaohten Pranse houding t.a.v. Euratom en de 
Gemeensohappelijke Markt, de Duitse aarzelingen terzake en 
de meer reoente geruohten uit Engeland, rijst de vraag of U 
niet - als auotor intelleotualis van het thans teohnisoh 
enigermate geoonoretiseerde Benelux-initiatief - teneinde de 
ter Conferentie aan het daglioht komende divergenties, aooent
versohillen en de te brengen offers in de juiste proporties 
te stellen, een prealabele politieke interventie zou kunnen 
doen, waarin U in grote lijnen nog eens de wezenlijke oorza
ken ~en de noodzakelijkheid) van het streven naar Europese 
eenwording uiteenzet. 

Naast een sohets van de eigen interne West-Europese rede
nen (handhaving en opvoering van het bestaande levenspeil eto.) 
zou hierbij de positie van West-Europa in de "competitive 
ooexistenoe" (zoals deze scherp tot uitdrukking is gekomen 
in de tijdens het twintigste Russische partijcongres oatvouw
de eoonomische expansieplannen) kunnen worden aangestipt, 
terwijl het daarnaast verleidelijk lijkt te verwijzen naar de 
reoentelijk - ten onrechte in de laatste minUteriäle bijeen
komst van de Noord Atlantische Raad - geventileerde plannen 
tot (nieuwe) Westerse steunverlening aan de minder ontwikkel
de gebieden. In dit laatste verband zou tot meerdere lering 
en stichting wellicht van de Fransen kunnen worden herinnerd 
aan het feit, dat de Amerikaanse economie in een relatie! 
beperkte periode dusdanige reserves heeft weten te kweken, 
dat zij sinds 1948 meer dan 50 milliard dollar voor diverse 
vormen van buitenlandse hulp heeft kunnen ter beschikking 
stellen, zodat het scheppen van een of andere vorm van een 
"gemeenschappelijke markt" zelfs voor de Franse altruistische 
idealen de aangewezen weg lijkt. 

11. Organisa- Indien de Conferentie te Venetiä verloopt zoals wordt ver-
torisch hoopt, zal aan één of meer oonferenties van Regerings-gedele

geerden opdracht worden gegeven tot het ontwerpen van verdra
gen betreffende de Gemeensohappelijke Markt en Euratom op ba
sis van het rapport Spaak en van de discussies te Venetiä. 
Naar mag worden verwacht zal de Conferentie van Venetiä zich 
eveneens bezighouden met de organisatie en werkwijze van bo-
venbedoelde Conferentie(s). . 
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In de nota aan de Ministerraad is reeds opgemerkt, dat 
het een voordeel zou zijn, indien het bureau der conferen
tie kwalitatief op hoog niveau zou staan. Daarnaast rijzen 
echter nog enkele vragen, waarop n.h.v. te Venetiij een ant
woord zal moeten worden gegeven: 
a. ,al er één Conferentie worden georganiseerd onder leiding 
van e&n bureau dpch met twee Commissies, respectievelijk be
treffende de Gemeenschappelijke Markt en Euratom, of zullen 
er twee afzonderlijke Conferenties zijn, die elk haar eigen 
bureau zullen hebben? 

De eerste oplossing lijkt zowel uit practische als uit 
politieke overwegingen de meeste voordelen te bieden. Het 
verband, dat tussen de Gemeenschappelijke Markt en Euratom 
dient te bestaan (cf. ook de interventie van Minister von 
Brentano van 11-12 februari jl, te Brussel), wordt hierdoor 
duidelijk tot uitdrukking gebracht, terwijl het bovendien 
de mogelijkheid schept om een krachtige politieke persoon
lijkheid als voorzitter der gehele Conferentie zijn stimule
rende werking op beide projecten te doen uitoefenen. 

Zulks behoeft overigens niet te betekenen, dat het Eura
tom-verdrag niet eerder voor ondertekening gereed zal kunnen 
zijn dan het traktaat inzake de Gemeenschappelijke Markt, 
hetgeen aan eventuele tegenstanders van de hier bedoelde 
combinatie zou kunnen worden voorgehouden; 

b. zullen de onderhandelingen onmiddellijk een aanvang nemen 
op basis van het rapport Spaak en de notulèn van Venetiä, of 
verdient het meer aanbeveling eerst door enkele experts dan 
wel door een klein comité een tweetal louter teohnische 
schetsen voor de hier bedoelde verdragen te doen opstellen 
(waartoe derhalve het rapport in schematische ~iet-politieke 
basis "artikelen" zou kunnen worden omgewerkt). Dit geraamte 
zou de~e vervolgens via onderhandelingen tussen Regerings
delegaties tot volledige traktaten kunnen- worden uitgewerkt. 

De tweede oplossing lijkt aanbevelenswaardig, daar immers 
alleen met enige vrucht kan worden onderhandeld op basis van 
een concrete tekst; hiertoe leent het rapport Spaak zich in 
het alsemeen niet direct. Indien men dit laatste document 
rechtstreeks als basis voor onderhandelingen zou nemen, zou 
men licht het gevaar lopen te verzanden in eindeloze beschou
wingen over een interpretatie van de inhoud van dit rapport 
uit welke discussie bezwaarlijk een concrete verdragstekst 
kan voortkomen. 

In welke plaats zal de Conferentie moeten plaatsvinden? 
Envan uitgaande, dat er éèn Conferentie wordt bijeen ge

roepen, wil het voorkomen dat Brussel hiervoor de meest aan
gewezen plaats zou zijn. Immers, niet alleen is hier nog 
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altijd een kern van het Secretariaat van het Comité-Spaak 
aanwezig met bijbehorende kantoorruimte, maar bovendien 
is Brussel gemakkelijk bereikbaar vanuit Den Haag, Parijs, 
Bonn en Luxemburg • 

. Parijs lijkt niet aanbevelenswaardig gezien de politieke 
atmosfeer aldaar, terwijl Bonn en Luxemburg zowel uit een 
oogpunt van verbindingen als van faciliteiten weinig aan
trekkelijk zijn. 

Rome is voor het beoogde doel te excentrisch gelegen. 
Een alternatief voor Brussel zou eventueel Den Haag 

kunnen zijn, al zijn . . hiermede de verbindignen minder goed 
en is er weinig vergader- en hotelruimte beschikbaar. 

Mocht evenwel tijdens de Conferentie te Venetiä een sug
gestie voor Den Haag worden gedaan, dan zal het wellicht 
mDeilijk zijn deze zonder meer af te wijzen; een aanvaarding 
zou n.h.v. echter wel geclausuleerd moeten worden onder re
serve dat voldoende ruimte beschikbaar zou moeten zijn. 

Teneinde op alle mogelijkheden te zijn voorbereid, zou 
het wellicht nuttig zijn thans te doen nagaan of Nederland 
over voldoende faciliteiten zou kunnen beschikken voor een 
dergelijke Conferentie (waarvan wel kan worden aangenomen, 
dat zij zes tot twaalf maanden zal duren). 

22 


